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آرمان ملی- احسان انصاری: انتخاب شهردار پایتخت برای اصلاح طلبانی که وارد شورای شهر شده بودند خیلی زود به مهمترین موضوع تبدیل شد. در ابتدا اصلاح طلبان، محمد علی 
نجفی را به شهرداری تهران انتخاب کردند که با حاشیه های فراوانی مواجه شد و در نهایت جای خود را به محمد علی افشانی داد. افشانی نیز پس از مدتی به دلیل عبور از سن بازنشستگی 
مجبور شد صندلی اول خیابان بهشت را واگذار کند تا اصلاح طلبان دوباره به تکاپو بیفتند و بهترین گزینه برای تصدی شهرداری تهران انتخاب کنند. در نهایت قرعه به نام دکتر پیروز 
حناچی افتاد که در گذشته سابقه دبیر عالی شورای شهرسازی و معاونت شهرداری تهران را در کارنامه داشت. با حضور پیروز حناچی در ساختمان بهشت مدیریت شهری تهران تا 
پایان کار خود، که چند ماه بیشتر باقی نمانده، شکل باثباتی به خود گرفت. با این وجود انتقاداتی به عملکرد مدیریت شهری در این دوره وارد است؛ انتقاداتی که باعث شده محسن 
هاشمی رفسنجانی، رئیس شورای شهر تهران به خاطر عملکرد کلی مدیریت شهری دوره پنجم از مردم عذرخواهی کند. به همین دلیل و برای تحلیل و بررسی نقاط قوت و ضعف 

مدیریت شهری تهران در دوره پنجم »آرمان ملی« با دکتر پیروز حناچی، شهردار تهران گفت وگو کرده که در ادامه ماحصل آن را می خوانید.

 عملکرد مدیریت شهری تهران در دوره پنجم 
همراه با نقاط ضعف و قوتی بوده است. شما به عنوان 
شهردار تهران از عملکردی که در طول سه سال 
گذشته داشته اید، رضایت دارید؟ آیا موفق شده اید از 
فرصت ها به بهترین شکل استفاده کنید و چالش های 

پیش رو را مرتفع کنید؟
واقعیت این است که ما در سخت ترین دوره مدیریت 
شهر تهران به برعهده گرفتیم. در دوران جنگ شهرداری ها 
از منابع دولتی استفاده می کردند و پس از آن نیز شرایط 
اقتصادی کشور مانند امروز سخت نبود. امروز ما در شرایط 
تحریم و کرونا قرار داریم که هر دوی این موضوع وضعیت 
مدیریت تهران را سخت تر می کند. شرایط کرونایی دارای دو 

معنی است. از یک طرف درآمدها 
را کاهش و از سوی دیگر هزینه ها 
را افزایش می دهد. تورم ناشی از 
تحریم نیز روی بهای خدمات و 
سرویس هایی که شهرداری تهران 
ارائه می کند، تأثیرگذار است. 
تلاش ما این بوده که این تهدید 
را به فرصت تبدیل کنیم. به عنوان 
مثال ما موضوع مترو را به قطار ملی 
تغییر دادیم. قطار ملی، موضوعی 
است که حداقل در10 ســـال 
آینده همه کلانشهرهای کشور با 
آن درگیر خواهند بود. به همین 
دلیل اگر ما بتوانیم این گره را باز 
کنیم، می توانیم بخش عمده ای 
از نیازهای خود را در داخل کشور 
تأمین کنیم. در شرایط کرونایی 
پس از وزارت بهداشت و کادر 
همه  در  شهرداری ها  درمان، 

دنیا نهادی هستند که از همه نهادها بیشتر با این موضوع 
درگیرند. ما در این زمینه تبلیغ و سروصدا نکرده ایم؛ اما 
بیشترین تأثیر را داشته ایم. هر چند در زمینه حمل و نقل 
عمومی، که انتقاداتی به مدیریت شهری وارد می شد، 
باید عنوان کنم ما تولید کننده سفر نبودیم؛ بلکه مدیریت 
سفرهای درون شهری با ما بود. به عنوان مثال برای اولین بار 
اجباری کردن ماسک در فضای عمومی را شهرداری تهران 
به دولت و ستاد ملی مقابله با کرونا مطرح کرد که در نهایت 

تصویب شد.
 چرا مدیریت شهری تهران در دوره پنجم بیش 
از اینکه کاربردی و عمل گرایانه باشد، سیاسی بود؟ 
این رویکرد سیاسی چه تأثیری در عملکرد مدیریت 

شهری تهران در این دوره داشت؟
انتقال قدرت بخشی از سیاست است. هنگامی که قرار است 
قدرت از یک گروه به گروه دیگر منتقل شود با رقابت های  
سیاسی این اتفاق رخ می دهد. این در حالی است که ماهیت 
مدیریت شهر تهران سیاسی نیست. در همه کشورهای جهان 
نیز وضعیت به همین شکل است. در کشورهای دیگر نیز کادر 
رهبری مدیریت شهری براساس رقابت های سیاسی تغییر 
می کنند اما بدنه شهرداری ها تغییر نمی کند. اینکه انتقال 
قدرت به صورت سیاسی صورت می گیرد دلیلی برای این 
مساله نیست که بدنه تخصصی مدیریت شهری نیز دارای 
رویکرد سیاسی است. خیلی از کسانی که در دوران مدیریت 
قبلی در شهرداری تهران حضور داشتند در شرایط کنونی نیز 
در شهرداری مشغول به فعالیت هستند و در تیم ما قرار دارند. 
برآیند بنده این است که اگر این دوره عملکرد خوبی داشته 
باشد باید  قابل دفاع باشد. این نتیجه وعده هایی است که 
گروه ها و احزاب سیاسی به مردم داده اند و باید به این وعده ها 
پایبند باشند. بنده نیز در زمانی که قرار بود از شورای شهر 
رأی اعتماد بگیریم وعده هایی دادم که به صورت طبیعی باید 
به این وعده ها پایبند باشم و به آنها عمل کنم. این مسأله نیز 
لزومأ به معنای نگاه سیاسی به عرصه های کارشناسی نیست. 

ما تلاش کردیم این دو رویکرد را از هم متمایز کنیم.
 آیا ملاحظاتی که درباره نهادهای نظارتی روی 

شهرداری تهران وجود داشته باعث شده شما در 
این دوره دست به عصا حرکت کنید یا اینکه شرایط 
مدیریت شهری به اندازه ای سخت بوده که نمی توان 
انتظار عملکرد بهتری از شهرداری تهران داشت؟ 
مدیریت شما به چه میزان تحت تأثیر ملاحظات 

نهادهای نظارتی بوده است؟
همه این مسائل با هم وجود داشته است. بنده به عنوان 
دبیر شورای عالی شهرسازی و به عنوان یک نهاد نظارتی 
اظهاراتی را مطرح می کردم. بدون تردید موضوع نظارتی 
با شرایط مدیریت اجرایی متفاوت است. البته در مقام 
اجرا هیچ کدام از اظهاراتی را که در زمان نظارت می زدم، 
پس نگرفتم و همچنان نیز به آنها اعتقاد دارم. از جمله 
توقف تراکم فروشی که این اتفاق در 
دوران مدیریت بنده در شهرداری 
تهران رخ داد. در مقام اجرا شما با 
کسانی مواجه هستید که تلاش 
شما  تصمیمات  روی  می کنند 
تأثیر بگذارند. دستگاه های نظارتی 
و شورای شهر و نهادهای بیرونی 
از جمله دستگاه هایی هستند که 
روی مدیریت شهر تهران حساسیت 
روی  می کنند  تلاش  و  دارند 
تصمیم گیری ها تأثیرگذار باشند. 
باید بین موضع صف و ستاد تفکیک 
قائل شد. این در حالی بود که بنده 
در شرایطی مدیریت شهر تهران را 
برعهده گرفتم که به شدت در تنگنا 
بودیم. از طرف دیگر قول هایی داده 
بودیم که باید به این قول ها نیز عمل 
می کردیم. به عنوان مثال ما قول 
داده بودیم میزان وابستگی شهر 
تهران را به منابع ناپایدار کم کنیم. امروز بنده عنوان می کنم 
تا شش درصد در این زمینه موفق عمل کرده ایم. در دوره 
مدیریت بنده در شهرداری تهران پروانه ای خارج از طرح 
تفضیلی صادر نشد. این در حالی است که در دوران مدیریت 
آقای قالیباف در شهرداری پروانه ای در منطقه چهار وجود 

داشت که به صورت دستی نوشته شده بود و در 
سیستم وارد نشده بود. پروانه ای در سیستم 

ثبت نمی شود که خلاف طرح تفضیلی باشد.
 تعداد پروانه هایی که در سیستم 

ثبت نمی شد زیاد بود؟
تعداد این گونه پروانه ها کم نبود و بیشتر 
شامل برج های بلند تهران می شد. حتی 
برخی از این برج ها فاقد کمیسیون ماده 

پنج بود. در بسیاری از پــــروژه های 
ضوابط  این  تهران  عظیم 

رعایت نشده بود. اتفاقا 
جمله  از  پروژه ها  این 
پروژه هایی هستند که 
مردم از آنها شاکی اند. 
شکایت مـــردم نیز 
به دلیل عـــدم ارائه 
خدمات  نیست؛ بلکه 
به دلیل گــــره های 
ترافیکی اســــت که 
در سطح شهر ایجاد 
کرده است. به عنوان 

مثال در اتوبان شهید 
ستاری پروژه ای وجود 

دارد که یک گره ترافیکی 
بزرگ در منطقه ایجاد کرده 
و منطقه را از نظر ترافیکی 
قفل کرده است. ما تلاش 
کرده ایم در این دوره 
انضباط  مسأله  این  به 

بدهیم. به همین دلیل ما به رغم مشکلاتی مانند تحریم و 
کرونا سختگیری هایی نیز نسبت به خود داشته ایم. امروز 
بنده می توانم ادعا کنم شهرداری تهران پروانه ای خارج از 
طرح تفضیلی صادر نمی کند و تراکم فروشی را در تهران 

متوقف کرده ایم.
 عمق فساد اقتصادی در زمانی که شما تصدی 
شهرداری تهران را برعهده گرفته اید، به چه میزان 

بوده و در این زمینه چه اقداماتی انجام داده اید؟؟
به اعتقاد بنده شهرداری تهران بزرگترین سازمان اجرایی 
کشور از منظر محدوده جغرافیایی است. در چنین سازمان 
گسترده ای نیز احتمال پرتی مالی وجود دارد. با این وجود 
آنچه اهمیت دارد این است که مدیریت ارشد شهرداری 

موضوع  این  به  نسبت  تهران 
حساسیت داشته باشد.

 آیا این حساسیـــت در 
دوران مدیریت آقای قالیباف 

وجود داشت؟
بنده عواملی مشاهده نکردم 
که این حساسیت ها وجود داشته 
باشد. ضمن اینکه پرتی های مالی 
نیز در این دوره از مدیریت شهر 
تهران بیشتر از یک درصد بوده 
است. در این دوران به هر نسبت 
مدیریت  مرکزی  ستاد  از  که 
شهری دور می شدیم به همان 
نسبت میزان نظارت ها نسبت به 
وضعیت مالی کاهش پیدا می کرد. 
بنده دوران قبل از سال92 را 
دوره ای می نامم که مانیتورینگ 
کشور خاموش بود. به همین دلیل 
نیز اتفاقاتی مانند پدیده شاندیز 

رخ داد که به دلیل خاموش کردن مانیتورینگ در کشور 
بود. پس از سال92 سازمان بازرسی کشور به خصوص در 
زمینه بلند مرتبه سازی ها از ما بازخواست کرد که چرا ما مانع 
این کار شده ایم. دستگاهی که باید کار را به مسیر قانونی 
باز می گرداند از ما بازخواست می کرد. بنده در واکنش به این 
بازخواست عنوان کردم که ما در حال انجام وظیفه 
قانونی خود هستیم. خوشبختانه در شرایط 
کنونی عملکرد ما توسط دستگاه های نظارتی 

نیز تأیید می شود.
دوران  به  که  انتقاداتی  از  یکی   
عملکرد مدیریـــت شما در شهرداری 
تهران وارد می شود عملکرد شهرداری 
در زمینه فرهنـــــگی و اجتماعی 
باورنــــد  این  بر  منتقدان  است. 
که مهمتریـــن اقدامات 
زمینــه  در  شهرداری 
نام  تــغییر  فرهنگی 
خیابان ها  و  کوچه ها 
موضع  است.  بوده 
شمـا در این زمینه 

چیست؟
ی  ر ا م گـــــــذ نا
خیابان ها و کوچه ها 
یکــــی از وظایــف 
شهـــر  شـورای 
است و برای این کار 
تعریف  پروسه  یک 
این  در  است.  شده 
زمینه افراد و گروه های 
پیشنهاد مطرح  مختلف 
است  ممکن  می کنند. 
این پیشنهاد توسط یک 
خانواده شهید دریک 
کوچه و خیابان باشد 

یا اینکه ممکن است توسط نهادهای دیگر صورت بگیرد. 
به عنوان مثال در هفته اخیر که سردار حجازی دعوت 
حق را لبیک گفتند سپاه پاسداران پیشنهاد کرده یکی از 
خیابان های تهران به نام ایشان نام گذاری شود. این پیشنهاد 
در کمیته های مربوطه بررسی می شود و در نهایت نسبت 
به آن تصمیم گیری می شود. در این زمینه ما تعیین کننده 
نیستیم؛ بلکه دارای نماینده هستیم. واقعیت این است که 
در شرایطی که ما با کمبود بودجه مواجه هستیم معمولأ 
بخش های نرم افزاری مظلوم تر واقع می شوند. حوزه فرهنگی- 
اجتماعی در شهرداری تهران حوزه بسیار گسترده ای است. 
ما در 350محله تهران دارای سرای محله یا فرهنگ سرا 
هستیم. در چنین شرایطی بضاعت ما برای بودجه رسانی 
به همه این بخش ها کافی نبوده و به همین دلیل موفق 
به این کار نشده ایم. البته در این زمینه تلاش های زیادی 
صورت گرفته است. بنده به جرأت عنوان می کنم که اقدامات 
اجتماعی که شهرداری تهران در این شهر انجام می دهد، 
از سازمان بهزیستی به عنوان یک ارگان دولتی که در 
سطح کشور انجام می شود، بیشتر و با کیفیت تر است. 
همچنین اقدامات ما در زمینه کودکان کار و آموزش فرهنگ 

شهروندی قابل توجه بوده است.
 چرا عملکرد شما در این زمینه ها نمود بیرونی 

نداشته است؟
بنده اعتقاد دارم اگر کار را بدون سروصدا اما موثر انجام 

بدهید خودش برای خودش تبلیغات ایجاد می کند.
 چرا به رغم اینکه شورای شهر تهران خیابان هایی 
را به نام مهندس بازرگان و استاد شجریان نام گذاری 
کردند اما این اقدام به دلیل مخالفت های صورت گرفته 

تحقق پیدا نکرده است؟
در این زمینه ما همه تلاش خود را انجام داده ایم. این در 
حالی است که در زمان درگذشت استاد شجریان شهرداری 
تهران تنها ارگانی بوده که در این زمینه فعالیت داشته است. 
به هر حال وزارت ارشاد نیز باید در این زمینه فعالیت می کرد 
که چنین اتفاقی رخ نداد. برخی با نام گذاری خیابانی به نام 
استاد شجریان و مهندس بازرگان مخالف هستند و ما نیز 
بنای درگیری و ایجاد هزینه برای مدیریت شهری تهران 
را نداریم و به همین دلیل اقدامی انجام نداده ایم که حاشیه 
ایجاد شود. در عین حال معتقدیم باید جایگاه بزرگان 
فرهنگی کشور حفظ شود و به همین دلیل تلاش خود را در 

این زمینه انجام خواهیم داد.
 رئیس شورای شهر به خاطر عملکرد مدیریت 
شهری در دوره پنجم از مردم عذرخواهی کرده است. 

دیدگاه شما در این زمینه چیست؟
آقای هاشمی دارای ادبیات خاص خود هستند و انتظار 
بالایی دارند. با این وجود اظهارات ایشان جنبه مثبت هم 
داشت. از جمله اینکه در این دوره شهر به صورت ارزان تر 
مدیریت شده و انضباط مالی و کالبدی در شهر حاکم 
شده است. ایشان در این زمینه بابت کارهایی که انجام 
نشده، از مردم عذرخواهی کرده اند. در چنین شرایطی 
یکی از روزنامه های کشور با انگیزه خاص اظهارات آقای 
هاشمی را به شکل دیگری انعکاس 
داده بود. بنده در این زمینه صادقانه 
برخورد می کنم. ما همواره مدیون 
مردم هستیم و باید بابت ضعف ها 
و نقصان هایی که وجود دارد از آنها 
عذرخواهی کنیم. کسی نمی تواند 
بزرگی  سازمان  در  شود  مدعی 
مانند شهرداری تهران نقطه ضعفی 
وجود ندارد و از سوی دیگر کسی 
هم نمی تواند مدعی شود عملکرد 
شهرداری دارای نقطه قوت نیست. 
بهترین راه این است که با مردم 
صادق باشیم و نسبت به عملکرد 
مثبتی که وجود داشته است، به 
محضر شریف مردم گزارش ارائه 
و  کمبودها  به  نسبت  و  کنیم 
نقصان ها نیز از آنها عذرخواهی 
کنیم. در این زمینه دو جنبه وجود 
دارد. نخست اینکه ما چه منابعی در 
اختیار داشته ایم و با توجه به این 
منابع چه عملکردی نشان داده ایم که معتقدم در این زمینه 
عملکرد ما قابل دفاع است. جنبه دیگر این است که مردم از 
ما چه انتظاری داشته اند که ما نتوانسته ایم انتظارات مردم 
را برآورده کنیم که در این زمینه باید از مردم عذرخواهی 

کنیم.
 در گمانه زنی های انتخابات ریاست جمهوری 
نام شما نیز به عنوان یکی از کاندیدای احتمالی 
مطرح می شود. آیا برنامه ای برای حضور در انتخابات 

ریاست جمهوری دارید؟
خیر؛ بنده هیچ برنامه ای برای حضور در رقابت های 
انتخاباتی ندارم. با توجه به مشکلات امروز کشور نیز تمایلی 
برای این کار ندارم. امروز کشور در وضعیت عادی قرار ندارد 
و به همین دلیل اگر کسی واقعا برای حل مشکلات کنونی 

کاندیدای انتخابات می شود، ایثار کرده است.
 حضور شهردار تهران در جلسات هیات وزیران 
چه پیامدهایی برای مدیریت شهری داشته است؟ 
رویکرد آقای روحانی در این زمینه به چه صورت بوده 
و چرا شما در ماه های اخیر در جلسات دولت شرکت 

نمی کنید؟
آقای روحانی به ما لطف داشتند. حضور شهردار تهران 
در جلسه هیات دولت به دلیل گستردگی  شهرداری تهران 
و ارائه خدمات گسترده بیشتر برای دولت مفید خواهد بود. 
به عنوان مثال پس از شب یلدا در سال93 بنده گزارشی 
را در هیات دولت ارائه کردم که میادین میوه و تره بار 
شهرداری تهران به چه میزان در کاهش فشار اقتصادی به 
مردم تأثیر گذار بوده است. گزارشی که در نهایت با عنایت 
رئیس جمهور همراه شد. درباره عدم حضور در جلسات اخیر 
نیز باید عنوان کنم در گذشته از طرف هیات دولت برای 
بنده دعوت نامه ارسال می شد که در ماه های اخیر این اتفاق 
رخ نداده و برای بنده دعوت نامه ارسال نشده است. موضوع 
اختلافی بین شهرداری و دولت نیز مربوط به زمین متعلق 
به نهاد ریاست جمهوری در جماران است که به نظر می رسد 
به همین دلیل دیگر برای بنده دعوت نامه برای حضور در 

جلسات دولت ارسال نمی شود.

 پروانه برخي برج ها را در دوره گذشته ثبت نمي کردند
  بدنه تخصصی شهرداری تهران سیاسی نیست

  قصد ورود به عرصه انتخابات را ندارم
  تا قبل از سال92 مانیتورینگ کشور خاموش بود

  ملاحظات نهادهای نظارتی بر دوران مدیریتم تأثیر گذاشت
  برخی با نام گذاری خیابان به نام شجریان و بازرگان مخالف هستند

  تنها ارگانی هستیم که برای تکریم جایگاه استاد شجریان فعالیت کردیم
  برخی با نام گذاری خیابان به نام شجریان و بازرگان مخالف هستند

  قصد نداریم بر سر نام گذاری خیابان ها برای شهرداری هزینه ایجاد کنیم
  کسی که در چنین شرایطی کاندیدای انتخابات می شود، ایثار کرده است
   محسن هاشمی بابت کارهای انجام نشده از مردم عذرخواهی کرده است

  در سخت ترین شرایط مدیریت شهر تهران را برعهده گرفتم

پیروز حناچی، شهردار تهران در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 شهرفروشی را در تهران 
متوقف کردیم

در مجالس ایران و آمریکا شکل گرفت

جدال برای پایان عمر سیاسی 
ظریف و جان کری 

 ظریف در پشت صحنه حرف های جدی 
برای مخالفانش دارد 

جدیدترین  امید کاجیان:  آرمان ملی - 
اتفاقاتی که همچنان در باره فایل صوتی محمد جواد 
ظریف اتفاق افتاده است، اشاره علی ربیعی، 
سخنگوی دولت مبنی بر سرقت رفتن آن است؛ 
موضوعی که می تواند مهر تایید دیگری بر عمق 
نفوذ در ساختار کشور باشد. وی در این باره 
می گوید: رئیس جمهور به وزارت اطلاعات دستور 
دادند عوامل توطئه فایل صوتی ظریف را شناسایی 
کنند. این ربایش اسناد به اعتقاد ما توطئه ای علیه 
نظام، دولت و انسجام داخلی و نهادهای کارآمد 
وعلیه منافع ملی ما است. هرچند هنوز هم خیلی ها 
می گویند اینکه مردم واقعیات را بدانند حق آنهاست 
و نباید هم این اظهارات و گفته ها تا این حدی سری 
و محرمانه تلقی شود، چرا که اساسا چه بسا بیشتر 
نکات مطرح شده دراین فایل همان نکاتی بود  که 
مردم پیرامون آن پیشتر به یقین رسیده بودند. ولی 
از زبان مسئولان در باره آنها چیزی نمی شنیدند.  از 
سویی اما گفته های وزیر خارجه نکات خاص تری 
هم داشت که به عنوان یک سند می تواند مورد توجه 
خیلی ها در داخل و خارج قرار گیرد؛ اسنادی که 
البته واقعیات تلخی را بر ملا می کند که تا قبل از این 
خیلی از آنها از سوی مسئولان انکار می شد. به نظر ، 
بیش از تصورات، وضع از حالت کنترل خارج شده؛ 
هر چند عده ای سعی دارند این موضوع را صرفا به 
تلاش های انتخاباتی له یا علیه ظریف ارتباط دهند 
اما آنچه مسلم است اینکه امروز هستند کسانی که 
تداوم عمر سیاسی وزیر خارجه در ساختار کشور 
را بعد از این بعید می دانند؛ چه برسد به موضوع 
ریاست جمهوری. حالا نمایندگان مجلس انقلابی از 
ظریف می خواهند تا استعفا دهد وگرنه خود دست 
به کار شده و به فاصله دو سه ماه مانده به پایان کار 
دولت روحانی، او را استیضاح کرده و از وزارت خلع 
می کنند. نمونه اش حسین حق وردی، نماینده 
شهریار که گفته است : آیا رواست این تفکر با چنین 
تحلیلی مذاکرات حساس کنونی با دشمنان ملت 
را مدیریت کند ؟ آیا این نگرش می تواند مصالح 
عالی نظام و خطوط قرمز ترسیمی را تضمین کند ؟ 
ظریف قرار است به کمیسیون امنیت ملی هم برود 
تا در این باره پاسخگو باشد. در پاسخ به همه اینها 
خود وزیر یک توئیت نوشته با این متن که »من 
معتقدم کار برای تاریخ نکنید؛ چون خطاب به تاریخ 
دارم می گویم خیلی نگران تاریخ نباشید؛ نگران خدا 
و مردم باشید.« اما این فقط ظریف نیست که اکنون 
در بدترین شرایط ممکن سیاسی اش قرار گرفته 
است. در آن سو همتای سابق وی، که با یکدیگر 
خاطره ها در مذاکرات برجام دارند نیز هست. 
جان کری هم امروز در آمریکا در مظان اتهامات 
سختی قرار گرفته است؛ آن هم به خاطر بخشی از 
اظهارات ظریف که در فایل صوتی گفته بود جان 
کری به او خبرداده اسرائیل بیش از 200 حمله به 
مواضع ایران در سوریه داشته و او به عنوان وزیر 
خارجه ایران از چنین چیزی بی اطلاع بوده است. 
حالا این نقل قول با واکنش تند جمهوریخواهان 
مواجه شده است. در این بین گروهی از نمایندگان 
آمریکا خواهان استعفای جان کری به اتهام لو دادن 
اطلاعات اسرائیل به جمهوری اسلامی شده اند. 
دن سلیوان سناتور جمهوریخواه ایالات آلاسکا با 
اشاره به سخنان ظریف عملکرد کری را از مصادیق 
خیانت دانست و گفت : غیرقابل درک است که 
یک دیپلمات آمریکایی اطلاعات خود را به حامی 
برجسته تروریسم در جهان برساند. مایک پمپئو 
هم در این باره گفته است که این فایل نشان می دهد 
روابط ظریف و کری ادامه داشته و باید از جان کری 
در باره افشای اطلاعات تحقیق شود؛ هرچند کری 
به کل منکر قضیه شده و حرف های ظریف را هم به 
نوعی تکذیب کرده است. با این حال به نظر می رسد 
اکنون وزرای خالق برجام دریکی از حساس ترین 
شرایط  خود هستند؛ اما کنگره آمریکا یا مجلس 
انقلابی ایران کدام یک می توانند به طور جدی تر 
این دو چهره را از قدرت انداخته و برای همیشه به  

نوعی حذف سیاسی کنند ؟ 
 برکنار نمی شوند 

محمد صادق جوادی حصار، فعال سیاسی در 
این باره به »آرمان ملی« می گوید : تصور نمی کنم 
درنهایت این وضعیت به صورت عملی باعث شود 
جان کری و ظریف برکنار شوند؛ چرا که هر دو 
حرف های جدی در پشت صحنه دارند و مخالفان 
نمی توانند آن اظهارات و حرف ها را نادید بگیرند 
و به همین راحتی آنها را برکنار کنند. وی درباره 
اینکه چقدر گفته های ظریف او را برای همیشه از 
عرصه سیاست دور نگه خواهد داشت، می گوید : 
آنچه ظریف گفت همان چیزی است که همه سران 
کشور می دانستند. کلیات را همه می دانند در باره 
اختلاف نظرها. وقتی ظریف آن روز بعد از آمدن 
بشار اسد استعفا داد، دیگر عملا گفته های این فایل 
صوتی چیز عجیبی نباید به شمار بیاید. به عبارتی 
مردم هم خیلی از این موارد را می دانستند و اکنون 
با افشای این فایل صوتی هم نمی توان او را از چیزی 
محروم کرد. مثل این می ماند که سایت نطنز را 
منفجر کردند و بعد به این دلیل وزیر اطلاعات و 
شورای عالی امنیت و رئیس جمهور را محاکمه 
کنند؛ آنها که در انفجار نقش نداشتند. وضعیت 
ظریف و فایل صوتی بیرون آمده از او نیز چنین 
حالتی دارد. این فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید : 
اتفاقا معتقدم این اتفاق جایگاه ظریف را از گذشته  
محکم تر کرده و به نوعی به پایگاه اجتماعی او افزوده 
است. از طرفی دیگر در آمریکا هم به نظر نمی آید 
جمهوریخواهان بتوانند کاری از پیش ببرند؛ به ویژه 
آنکه باید مشخص شود آیا آنچه کری به ظریف گفته 
ارتباطی با خیانت او به کشورش دارد یانه، که به این 

سادگی ها نمی توان خیانت را به اثبات رساند.

رو در رو

 در گذشته از طرف
 هیات دولت برای بنده 
دعوت نامه ارسال می شد که 
در ماه های اخیر این اتفاق رخ 
نداده و دعوت نامه ارسال 
نشده است. موضوع اختلافی 
بین شهرداری و دولت نیز 
مربوط به زمین متعلق به 
نهاد ریاست جمهوری در 
جماران است که به نظر 
می رسد به همین دلیل دیگر 
برای بنده دعوت نامه برای 
حضور در جلسات دولت 
ارسال نمی شود

 در زمان درگذشت
  استاد شجریان، 
شهرداری تهران تنها ارگانی 
بود که در این زمینه فعالیت 
 داشت. به هر حال
 وزارت ارشاد نیز باید در 
این زمینه فعالیت می کرد که 
چنین اتفاقی رخ نداد. برخی 
با نام گذاری خیابانی به نام 
استاد شجریان و مهندس 
بازرگان مخالف هستند و ما 
نیز بنای درگیری و ایجاد 
هزینه برای مدیریت شهری 
تهران را نداریم

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی


